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des de l’arribada del carrilet a Berga (bé, a olvan) l’any 1887 la 
comarca va esdevenir un important centre d’atracció turística. des 
d’aleshores el Berguedà ha estat un centre per fer excursions amb 
un paper destacat amb les primeres esquiades de la península als 
rasos de Peguera i l’escalada al Pedraforca.
  
I. Queralt, un santuari oblidat per tots els ajuntaments 
berguedans
A. Introducció 
Deia a final d’agost de l’any 2021 la Televisió del Berguedà: 
“l’ascensor del santuari de Queralt estarà fora de servei mentre 
durin els treballs de revisió i manteniment. L’ajuntament  confia 
poder recuperar el servei el dia de la Gala de Queralt. la sequera 
també ha deixat eixuta la font del Perdigall, d’on s’abasteix d’aigua 
el santuari, motiu pel qual s’han hagut de tancar els lavabos”. el 
santuari1 és el principal focus d’atracció turística “tot l’any” de 
la ciutat de Berga. sort dels dos darrers mossens, Josep maria 
Ballarín i Ramon Barniol, que han transformat els edificis queraltins 
propietat de l’església catòlica per fer el servei que pertoca al 
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segle xxi, mentre que als edificis que són 
propietat en exclusiva de l’Ajuntament de 
Berga des de l’any 1974 no hi han fet res 
de res. mossèn Ballarín va fer dissenyar 
la façana de Queralt i el seu campanar 
per l’arquitecte Josep Antoni coderch i 
de sentmenat, un dels arquitectes més 
importants de catalunya del segle xx. Que 
el santuari no tingui, avui encara, aigua 
corrent i clorada és una vergonya quan 
la primera comissió per portar l’aigua a 
Queralt data de l’any 1916... els mossens 
han transformat els edificis de la parròquia berguedana, la nau de l’església llueix com 
mai, hi han fet una teulada nova, han posat una cadira per accedir al cambril.... mai no 
podré entendre la deixadesa de tots els ajuntaments de Berga del seu patrimoni queraltí, 
hi ha hagut alcaldes de dretes, centre i esquerra, cap no ha fet res de res per posar Queralt 
al lloc que és mereix. 
B. La lluita per la propietat de Queralt
1. després de la Primera Guerra carlina (1833-40) el patrimoni immobiliari de l’església 
catòlica d’espanya va ser en bona part espoliat pels decrets desamortitzadors de 
mendizábal. el diccionari de Pascual madoz2 explica que no es va desamortitzar mai 
Queralt quan diu: “Iglesia, que es magnífica, y ocupadas sus rentas. Por el Gobierno; más 
habiéndolas devuelto, se va a reedi ficar el santuario, y la imagen ha sido nuevamente 
trasladada a su templo en 1º de junio del presente año”. la muntanya de Queralt va 
passar a ser terme municipal de l’Ajuntament de la Valldan.3      
Al registre de Berga consta una inscripció de l’1 d’octubre de 1904 que diu: “inscriBo la 
posesión de esta finca en común y proindiviso a favor de los pueblos4 de Berga y Valldan 
sin perjuicio de tercero de mejor derecha”.5 
l’any 1916, l’any de la coronació canònica de la mare de déu de Queralt, la revista 
berguedana Pedra-Forca número 12, d’1 d’octubre de 1917, deia: “Según noticias 
adquiridas se proyecta en dicho Santuario de Queralt construir un nuevo edificio para 
poder satisfacer dignamente y con las atenciones debidas a la selecta concurrencia que 
todos los años visita los amenos lugares... caso de prosperar tan preciosa idea, si se 
dotaran las dependencias del real santuario de abundante agua potable, y así también 
mejorar los medios de locomoción e ins talación de luz eléctrica en las paradisiacas 
viviendas que en aquellos contornos pudieran erigirse, colmadas de los radiantes, aires 
puros y en un bello y dilatado horizonte en todas direcciones”. Aquí veiem per primera 
vegada un interès clar urbanístic i especulador de Queralt. 
2. Comença la guerra per la propietat de Queralt    
sembla que al voltant de la coronació ja van sorgir algunes qüestions sobre la propietat 
del santuari: l’església, l’hostatgeria i les altres construccions annexes. Però en data 1 de 
juny de 1918, en el Registre de la Propietat de Berga, hi ha una anotació que diu: “Edificio 
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denominado santuario de nuestra señora de Queralt 
con sus anejos huertos y tierras del propio santuario... 
el excelentísimo Ayuntamiento de esta ciudad tiene la 
posesión de esta finca sin que pueda precisarse el nombre 
de la persona o corporación de quienes lo adquirió ni del 
tiempo que viene poseyéndola pudiéndose hacer constar 
que la posesión data de tiempo inmemorial. ActA: don 
Joaquín serra Huch, Alcalde de esta ciudad cumpliendo un 
acuerdo del ayuntamiento de la misma, inscribe la posesión 
de esta finca a favor del ayuntamiento de esta ciudad sin 
perjuicio de terceros que puedan tener mejor derecho”.   
dos anys després, la coronació, l’Ajuntament de Berga 
figurava com a únic propietari de tot Queralt (amb l’església o sagristia incloses). Això va 
ser causa de molts conflictes que van durar anys entre l’ajuntament berguedà i el bisbat 
solsoní. tots aquests anys es va intentar fer un sistema de funcionament de Queralt amb 
una junta en què l’Ajuntament de Berga sempre volia tenir el control efectiu; un exemple 
el trobem a l’acta de l’ajuntament de 7 de gener de 1918: “se acuerda ratificar el acuerdo 
de 14 de febrero de 1916 y designar a don José coma Florejachs y d. clemente Felipó 
Badia para que en concepto de vecinos y después de la superior aceptación del Prelado 
de la diócesis formen parte de la Junta Administrativa del santuario”.    
3. El tancament de l’església del santuari per part del bisbe Comellas
tot això va culminar amb el tancament de l’església del santuari, del 10 d’abril de 1921 
fins al 3 de setembre de 1923. Consultat el llibre d’actes de l’Ajuntament de Berga, hi ha 
moltes referències de tema queraltí, com la comanda d’un dictamen a l’advocat barceloní 
Joaquim lluhí i rissech6 pel mateix ajuntament, mentre que Jaume carner era designat 
pel bisbe Vidal i Barraquer per fer els dictàmens pel bisbat.
dels fets ocorreguts el 8 d’abril l’any 1920 llegim al llibre d’actes corresponent a la sessió 
extraordinària de l’Ajuntament de Berga presidit pel batlle luciano de Vilardaga i amb els 
regidors Viladomat, Puig, Vilajoana, capallera, Peix i serra: “el arrendatario de la hospedería 
y tierras de Queralt propiedad de este ayuntamiento se había denunciado que por orden 
de rd. d. José Alsina, que dice ser capellán custodio del santuario se practicaron obras de 
reforma en dicha hospedería cuyas obras consisten en derribar el tabique y la puerta del 
cuarto que ocupaba el capellán custodio que da acceso al corredor de la sala del primer 
piso y tapiar dicho corredor con otro tabique convirtiendo en una sola habitación lo que 
en realidad son dos (la del capellà custodi) la señalada con el número tres deno minada de 
san marcos cuya habitación forma parte integrante del arrendamiento hecho con Pablo 
Aspachs. Por unanimidad se acuerda que por la brigada municipal se proceda al derribo 
del tabique que se ha construido impidiendo el paso a la habitación de san marcos en la 
actualidad arrendada como las demás al arrendatario Pablo Aspachs. se requiere en debida 
forma y mediante notario al rd. d. José Alsina para que en el término de treinta días deje 
libre y expedita la habitación que ocupa en el edificio hospedería y que previo dictamen 
de dos letrados demostrando la procedencia se interponga interdicto de recobrar contra 
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el rd. d. José Alsina que dio órdenes para 
efectuar las obras y contratar con albañiles 
que las efectuaron, debiendo quedar las 
cosas en el ser y estado anterior”. Per aquest 
fet, un envanet i l’ampliació d’una cambra 
pel capellà, va sortir a la llum pública tota la 
problemàtica de la propietat de Queralt que 
feia anys que s’anava arrossegant. Queralt 
romangué tancat dos anys i mig; el bisbe de 
solsona, comellas, no visitava, en aquests 
anys, cap de les esglésies del terme municipal 
de Berga. els berguedans que havien de 
rebre el sagrament de la confirmació es 
traslladaven a la parròquia de sant Bartomeu de la Valldan. 
la polèmica va encendre tota la ciutat de Berga, va arribar-se a editar una revista, Chantecler 
Canta Cla, l’any 1921, que duia de subtítol Defensor dels interessos de Queralt, encara 
que més aviat representava els interessos de la part de l’ajuntament. Hi ha una bona munió 
d’articles a les publicacions berguedanes o fins i tot barcelonines que parlen d’aquests 
fets, tot i que també es varen editar fulls solts i manifestos en què tant el bisbat com els 
regidors defensors de la propietat municipal de Queralt publicaven les seves opinions. un 
dels pamflets més virulents contra els bisbes Valentí Comellas i Francesc Vidal i Barraquer, 
aleshores cardenal i arquebisbe de Tarragona, és el que reprodueix les fotografies dels 
dos eclesiàstics amb un contundent text en contra amb aquests tres titulars “sr. obispo de 
solsona no cumple su deber”,” el sr. obispo de solsona no podía, ni debía cerrar la iglesia 
de Queralt, al culto de los fieles” o “Para el SR. obispo de Solsona antes son su egoísmo 
y soberbia que nuestra santa devoción a la virgen de Queralt”. el 5 d’octubre de 1921 el 
bisbe comellas va encomanar a enric Puig la promoció d’un plet civil contra l’ajuntament 
en què demanava la nul·litat de la inscripció municipal de Queralt.
4. La reobertura de l’església queraltina 
A la fi, el 3 de setembre de 1923, el bisbe Comellas reobre l’església de Queralt. El 6 de 
setembre se signa la concòrdia entre el bisbat i l’Ajuntament de Berga per la qual es crea 
un patronat del santuari, fet que es va inscriure al registre de la Propietat de Berga el 23 
de setembre de 1923. el règim era de condomini entre el bisbat de solsona i l’Ajuntament 
de Berga. 
5. Mossèn Ballarín aconsegueix fer la partició del santuari 
l’any 1974, mossèn Ballarín va impulsar, amb els aires nous del concili Vaticà ii, la separació 
d’església i estat a Queralt. Per part de l’Ajuntament de Berga el secretari, Jaume sánchez 
i isach, va redactar el projecte de divisió del condomini. el mossèn explica que qui el va 
mecanografiar va ser la Trini Mas. El 4 de novembre va firmar el document de la partició 
del condomini de Queralt el bisbe de solsona i el 7 de novembre ho feia l’Ajuntament 
de Berga. Per al bisbat queda el temple i els annexos, la sortida al castell on hi ha el 
campanar i part de la planta baixa del santuari per a botiga de records; la resta, per a 
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l’ajuntament. l’església es compromet a 
no instal·lar-hi cap establiment d’hostaleria 
i l’ajuntament, a no permetre la venda de 
records a l’hostatgeria. el bisbe de solsona 
va cedir tots els seus drets sobre Queralt a 
la parròquia de Berga. 
6. L’aigua a Queralt
la primera comissió berguedana per portar 
l’aigua a Queralt data de 1916. 
deia el Regió 7 de 26 d’agost de 2021, 
sota el títol de L’escassetat de pluges dels 
últims mesos ha fet aflorar de nou el problema del subministrament d’aigua al santuari de 
Queralt. i explicava Guillem camps: “de fet, l’indret més emblemàtic pels berguedans i 
berguedanes no disposa, a dia d’avui, ni d’un subministra regular i estable d’aigua ni d’un 
ascensor en funcionament. l’any 2016 es va substituir la canalització en el camí de l’aigua, 
canviant una canonada de fibrociment que es trobava en mal estat per una de polietilè 
i els treballs van permetre la canalització de la font Perdigall al dipòsit de sant Joan i la 
del dipòsit de sant Joan a Queralt. Però l’arribada d’aigua depèn del règim de pluges... 
Aquest juliol, l’estació automàtica del servei meteorològic de catalunya al santuari de 
Queralt tan sols ha registrat 13,7 litres de pluja. Això suposa un 70% menys de precipitació 
respecte al que és normal en aquest mes i gairebé un 90% de la comptabilitzada el juliol 
del 2020.” 
7. Els funiculars de Queralt
explica mossèn Ballarín que un dia ibáñez Freire, aleshores governador civil de Barcelona, 
li va demanar com es pujava a Queralt des de l’aparcament “−Pues a pie. −Y si viniera 
el caudillo, ¿también a pie?“Així va començar la gresca del funicular. l’endemà mateix 
ja tenia l’enginyer enginyant-se-les per fer-ne un. Va triar un pendent atartarat on tots 
sabem. les cabines eren dues de soldades i tretes d’una grua del port de Barcelona. la 
tracció del tracte era directa. la baluerna engegava de patac i els viatgers anaven cap 
al vidre. coronels, generals, quefes dels civils, polis d’uniforme, polis de la secreta i de 
més il·lustres en sortien amb el cop de cap dient-se preocupats: −Esto no arranca con 
suavidad. A veure si el caudillo se’n feia la closca. Fins que el mecànic, un entès sense 
títol universitari, però amb ofici, em va dir com si fos un secret: −Ho arreglarem amb un 
singlotet. misteris de la mecànica, en comptes de la patacada, l’enginy feia tres copets 
com si estossegués. El mecànic se les prometia felices.−Quan vingui aquell home hauré 
fotut el camp. li vaig dir que malament rai. Quan va venir aquell home, el mecànic era a 
la cabina de dalt vigilat per un coronel i un capità dels civils. Foren dies de gent grossa. 
Quan menys t’ho esperaves en trobaves algun amb bigotis i estrelles. com feia el cas, va 
pujar el famós creix de la poli per saber-ne de mi preguntant-ne al Vicente Hontangas.7

“i va venir el dia. molt d’hora van arribar els bastaixos penjant banderes a llocs 
inversemblants. Banderes a fora i catifa de corredor a l’església. cada quefe que 
arribava, preguntava què de la catifa. i ho vaig saber. Al Franco els posaven fora de 
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polleguera les catifes arrugades. sempre 
serem canalla. el poli de la secreta va 
voler donar la volta sencera al santuari, 
veient com la muntanya, a tocar de 
l’església, es despenjava avall, ho va 
deixar. un gran quefe dels civils va posar 
els seus al carener de la muntanya, amb 
el meu consell. Al capità de la guàrdia 
personal de sa excel·lència li havia fet 
un plànol marcant-li els llocs de guàrdia. 
Em va mirar sorprès. −Padre, ¿usted 
ha hecho la mili? m’aturo perquè el 
fandango va durar hores. Fins que ja hi 
vam ser. l’home va pujar pel funicular, 
el funicular va fer bondat. rere d’ell hi 
venien almenys tres ministres. el lópez 
rodó, un senyor ben educat, el silva 
muñoz, amb cara de mussol, i el camilo 
Alonso Vega, que feia ganya de viure a 
les quimbambes. el caudillo va entrar 
bajo palio, el Bascuñana li va engaltar el sermó oficial amb van cantar una salve. L’home 
va pujar al cambril. Va entrar a la sagristia a signar. i va baixar del santuari a peu, mirant 
el paisatge. ens havíem lliurat d’una i bona. els tres ministres baixaven pel funicular 
quan, a mig baixar, la maquinota va dir que prou. llàstima que ja no hi havia fotògrafs. 
Els tres ministres baixaven de quatre grapes i de cul a reres fins a baix. Abans de mitja 
hora d’acabar-se la gresca, a Queralt no hi quedaven ni banderes, ni palios, ni estores, 
ni catifes. Quedava, però, el funicular. Al cap d’un parell de dies estava arreglat i 
funcionava. el Franco havia vingut per sant Jaume, el 25 de juliol. el primer de setembre 
van tancar el funicular. una cosa més allà dalt rovellant-se”. 

Això va passar a l’any 1966. del nou ascensor inclinat, que de fet és com un funicular, 
magda Alsina deia a l’Avui del 29 de desembre de 1991: “la desgràcia envolta l’ascensor 
que puja al santuari de Queralt. inaugurat el 6 de desembre, la setmana passada ja es va 
aturar per problemes de seguretat [...] ha funcionat dues setmanes”. Per tant l’ascensor 
funciona mentre hi hagi el personal que en tingui cura. si es pensa algun dia millorar el 
sector turístic queraltí caldrà sense cap mena de dubte resoldre d’una vegada per totes 
el problema d’accés a Queralt. l’actual ascensor ni és un sistema bo ni pràctic, espatlla la 
façana de Queralt i entra al santuari pel mig del menjador, just a quatre metres del lavabo. 

II. L’estació d’esquí dels Rasos de Peguera 
A. l’esquí s’introduí a catalunya el 1908 a partir de la creació de la secció d’esports de 
muntanya del centre excursionista de catalunya (cec), aquest any tingueren lloc les 
primeres experiències als rasos de Peguera (Berguedà) amb esquís i material importat 
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de suïssa. en foren capdavanters Albert 
santamaria i eduard Vidal i riba.
1. el butlletí de desembre de 1908 del cec 
publica la següent notícia: Secció d’Esports 
de Muntanya: 

“havent arribat ja de zurich els trineus, 
esquís, raquetes, piolets i altre material 
d’esports d’hivern, a la fi d’aquest mes 
celebrarà aquesta secció la inauguració 
de les seves activitats amb una excursió 
als rasos de Peguera i una altra al 
montseny, a les quals seguiran unes 
altres que tindran per objecte practicar 
i implantar al més aviat possible en 
la nostra terra aquests esports, tan 
coneguts i popularitzats en altres 
països”.

2. efectivament, les festes de nadal de l’any 
1908 marquen una fita en la implantació 
dels esports de neu a catalunya. el butlletí 
del CEC de gener de 1909, núm. 168: 
Secció d’Esports de Muntanya 

“−Tal com anunciàrem en el número 
proppassat, durant les passades festes de 
nadal va tenir lloc la inauguració de les 
tasques d’aquesta novella secció fa poc 
creada en el nostre centre. en el tren 
de dos quarts de duges de la tarda del 
dia 24 sortiren nostres companys Josep 
Amat, enric Goig y Albert santamaria 
cap a manresa y Berga, on feren nit. A 
l’endemà, després de donar les oportunes 
disposicions pera la rebuda y hostatge 
deis companys que devien arribar a 
corbera, se dirigiren vers aquell santuari 
y rasos de Peguera, coberts d’una capa 
de neu de poca gruixària, sobre la qual 
començaren a fer pràctiques de luges 
y skis fins a entrada de fosc, en que un 
nou temporal de vent y de neu els tragué 
d’aquelles altituds, uns 2.000 ms. sobre 
ei nivell del mar. Al retornar a corbera 
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trobaren ja als senyors castelló, tatxé y 
enric Parera, del «centre excursionista 
de Bages» el darrer, junt amb els que 
retornaren l’endemà als rasos, trobant 
la neu al sortir mateix del santuari. Vers 
el migdia hi arribaren nostres consocis 
senyors Bombach, Balcells, creus, 
Galceran, miret, roig (Joan y Gabriel) 
y tey (manuel i ramon), formant tots 
plegats una bona colla, la majoria dels 
quals anaven proveïts de luges y skis 
que s’apressaren a exercitar, constituint 
un vistós conjunt aquell formigueig 
humà per les nevades pendents. no 
sense recança, a entrada de fosc se donà 
novament l’ordre de retirada, retornant 
a corbera, on s’ajuntaren amb nostres 
companys massó, ribera, rigol, riera, 
sala y tristany i els senyors schlesiner 
y schaible, dos amables alemanys que 
en companyia deis anteriors havien feta 
l’excursió cap a Peguera y serra d’encija, 
pujant a més d’una vintena eis socis que 
aquella nit dormiren a corbera. el dia 
26 se formaren varies colles, anant els 
uns cap a la roca d’Huró y cim d’estela, 
altres cap al Pla de campllong y altres 
directament a Berga, on se retrobaren 
tots pera tornar a Barcelona, lo qual 
feren molt complaguts d’aquesta primera 
sortida, a la qual prompte’n seguiran 
d’altres”.   

B. el refugi dels rasos, del centre 
excursionista montserrat de manresa 
el 1933 es va inaugurar el Xalet de rasos 
de Peguera. el centre excursionista 
montserrat, entitat fundada l’any 1921 a 
manresa,8 l’any 2010 tenia uns 570 socis. 
els manresans van decidir tenir un refugi 
per als seus membres com el cec havia 
fet a la molina. Avui, el Xalet dels rasos 
continua sent de la seva propietat. 
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c. la diputació de Barcelona fa la carretera 
i s’hi instal·len uns remuntadors
la diputació barcelonina sempre havia 
tingut cura dels Rasos, ja que era l’única 
estació de muntanya i esqui que pertanyia 
a la província. la BV-42439 és la carretera 
del Berguedà que discorre pels termes 
municipals de Berga i de castellar del riu. la 
B correspon a la demarcació de Barcelona, 
cosa que indica la seva antiga pertinença 
a la diputació de Barcelona. Actualment 
pertany a la Generalitat de catalunya. i 
la V, a l’antiga xarxa de carreteres veïnals. 
se’n va iniciar la construcció el març de 
1971.10 La Vanguardia titulava Nuevos 
caminos que fomentaran la riqueza del 
Bergadán beneficiarán el desarrollo 
turístico, ganadero y forestal de aquella 
comarca, i va ser inaugurada l’octubre de 
1973.11 La Vanguardia deia: “inauguración 
de la carretera de rasos de Peguera y visita 
a las obras de acceso a coll de Pal y al 
embalse de la Baells. el gobernador civil 
y el presidente de la diputación recorren la 
comarca del Bergadán”.
d. tanca l’estació d’esquí     
deia tV3 el 25 de novembre de 2004, “els 
rasos de Peguera tanca. l’estació d’esquí 
catalana situada a la comarca del Berguedà 
ha anunciat que aquesta temporada ja no 
obrirà les portes. l’estació d’esquí, la que 
fins ara hi havia més a prop de la ciutat de 
Barcelona, feia anys que tenia problemes 
per tirar endavant, sobretot per la falta de neu, que impedia obrir l’estació la majoria de 
dies.12, 13, 14

III. Conclusió
És sorprenent que dos dels més importants centres de turisme comarcal molt a prop de 
Berga ciutat no serveixin pràcticament per a res del que haurien de servir. Queralt no té 
un restaurant digne, com sempre hi havia hagut, per fer àpats amb un mínim de qualitat 
i decència, i l’ascensor funciona quan no està tancat o espatllat; les pistes d’esquí dels 
rasos de Peguera, amb un refugi manresà dels anys vint del segle passat (està obert el 
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refugi) i ara amb carretera d’accés feta per la diputació barcelonina, l’estació d’esquí està 
tancada... i amb això està tot dit.   

Notes
1 - Felipó, R. Queralt, el santuari de la Mare de Déu. Tarragona, 2004; Barcelona 2013.
2 - Madoz, p. Diccionario Geográfico-Estadístico-Histórico de España. madrid, 1845.
3 - La Valldan va ser municipi independent fins que fou annexat a Berga l’any 1970.
4 - Vol dir dels ajuntaments respectius. 
5 -Aquesta inscripció es va practicar a la finca 1.290, tom 290, llibre 38 de Berga i també com a finca 189 del llibre 6 
Valldan, tom 289, sempre del registre de la Propietat de Berga. Queda clar a partir d’aquest moment qui és l’amo 
de la muntanya de Queralt.  
6 - Aquests dos lletrats tindrien una important tasca ciutadana i política en els anys posteriors. la seva vida política 
va ser molt similar, ja que tots dos van militar al centre nacional català, després es passarien a la lliga regionalista, 
al centre nacionalista republicà, participarien a solidaritat catalana i a la unió Federal nacional republicana. 
Jaume carner (el Vendrell, 1867 – Barcelona, 1934) va ser diputat al Vendrell per solidaritat i diputat d’erc l’any 
1931, també va ser ministre de Finances a madrid en el segon govern del president Azaña. Joaquim lluhí i rissech, 
(lloret de mar, 1866 – castellterçol, 1929) va ser de la unió catalanista, va encapçalar la minoria republicana l’any 
1909 a l’Ajuntament  de Barcelona i també va ser president de l’Ateneu Barcelonès. com veiem tots dos van ser 
catalanistes, republicans i d’esquerres. 
7 - Aleshores era l’ermità de Queralt.
8 - l’any 2010 tenia uns 570 socis. té seccions d’excursionisme, bicicleta de muntanya, esquí de muntanya, esquí 
nòrdic i alpí, espeleologia, alpinisme i escalada. també practica curses d’orientació, barranquisme, escafandrisme, 
caiac, polo i parapent. Fou fundat l’any 1921 fruit d’una fusió entre el Grup excursionista manresà i el Grup 
excursionista montserrat de terrassa, que integraren el centre excursionista de la comarca del Bages. el 1922, 
però, els membres del montserrat se’n separaren per constituir una agrupació independent. durant els primers 
anys es crearen les seccions de fotografia, publicacions, ciències naturals, arqueologia, folklore i esquí. El grup de 
muntanya es denomina club Alpí montserrat.  
9 - Viquipèdia, https://ca.m.wikipedia.org/wiki/BV-42436 ‘agost de 2021. 
10 - edició 14 desembre, 1971, pàgina 39. Hemeroteca – la Vanguardia.es. [consulta: 8 d’agost de 2021].
11 - edició del 30 d’octubre, 1973, pàgina 36. Hemeroteca – la Vanguardia.es. [consulta: 8 d’agost de 2021].
12 - el Bloc de Viajes Marcando Rumbo, de 10 de desembre de 2014, deia: “Ahora se cumplen diez años sin esquí 
alpino en rasos de Peguera. es el primer lugar de catalunya donde se empezó la práctica de esquí, el año 1908, y 
ahora hace ya 10 años que está cerrada. es cierto que el 2010 reabrió como un parque de nieve y ahora, una de las 
únicas actividades que se anuncian en la web de la antigua estación de esquí son las excursiones con raquetas de 
nieve. Ahora, cuando hay nieve, esta actividad junto a las familias que se acercan con los trineos son las únicas que 
dan vida a la que antaño fue una de las estaciones de esquí más cercanas de Barcelona y motor económico de toda 
la zona del Berguedà. era una estación de esquí pequeña y modesta que contaba solo con 10 pistas. Pero era un 
buen lugar para iniciarse en la práctica del esquí”.
13 - la web catalunya, de data 25 d’agost de 2021 https://www.catalunya.com/rasos-de-peguera-17-15004-
564413?language=ca       
14 - “estacions d’esquí nòrdic, rasos de Peguera. després d’estar tancada durant anys, la històrica estació d’esquí 
de rasos de Peguera funciona com a parc de neu durant l’hivern. s’hi pot practicar l’esquí nòrdic, passejar en 
raquetes de neu, jugar amb trineus i passar un dia divertit a la neu en família.
situada a prop de Berga, aquesta històrica estació d’esquí va ser fundada l’any 1975 al primer indret de catalunya 
on es va practicar l’esquí, durant la primera dècada del segle xx. es tracta d’un paratge de gran valor natural i 
paisatgístic, que dona accés a l’espai natural Protegit de la serra d’ensija-els rasos de Peguera. l’estació va tancar 
el 2004 per problemes econòmics i falta de neu. l’any 2010, va tornar a obrir com a parc de neu, amb un caire 
netament familiar. s’hi pot practicar l’esquí de fons, realitzar excursions en raquetes de neu i jugar a lliscar en trineus. 
el bar restaurant que hi ha ofereix tots els serveis i garanteix una divertida jornada a la neu en família.”


